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مهران احمدی: 
کَلک سینما در دوسال آینده کنده است

بخش فرهنگی - مهران احمدی یکی از بازیگران فیلم سینمایی »روز 
ششم« گفت: این روزها اوضاع سینما مانند سایر بخش ها خوب نیست 
و به نظر می رسد، با این وضعیت در دوسال آینده کلک سینما کنده است 

و ما باید به دنیال کار دیگری برویم.
به گزارش ایسنا، طبق گزارش رسیده؛ اولین اکران مردمی فیلم سینمایی 
»روز ششم« با حضور حجت قاسم زاده اصل کارگردان و بازیگران فیلم 
جمعه سوم تیرماه در پردیس سینمایی کورش در دو سانس  برگزار شد.  
حجت قاسم زاده اصل کارگردان فیلم باتشکر از استقبال تماشاگران در 
اولین اکران مردمی گفت: خیلی تشکر می کنم و خوشحالم که امروز 
تماشاگران این فیلم را از نزدیک می بینم و از اینکه در این شرایط 
سخت و با این ترافیک فیلم روز ششم را برای تماشا انتخاب کرده اید 
سپاسگزارم و امیدوارم بعد از تماشای  فیلم راضی از سینما خارج شوید.  
مهران احمدی یکی از بازیگران فیلم با تشکر از حضور تماشاگران گفت: 
این روزها اوضاع سینما مانند سایر بخش ها خوب نیست و به نظر می 
رسد با این وضعیت در دوسال آینده کلک سینما کنده است و ما باید به 

دنیال کار دیگری برویم.
وی ادامه داد: من اتفاقا آشپز خوبی هستم و شاید بتوانم در آینده به جای 
فعالیت در سینما آشپزی کنم اما همچنان امیدوارم که اوضاع سینما 

بهتر از این بشود و تماشاگران از دیدن فیلم لذت ببرند.
احمدی با اشاره به آشنایی و دوستی چندین ساله خود با حجت قاسم 
زاده اصل گفت: من چند فیلم مختلف با ایشان کار کردم و فیلم »روز 
ششم« به اصطلاح اولین فیلم بلند سینمایی ایشان است اما او سابقه 
خوبی در کارگردانی دارد. وی ادامه داد: همه ما وقتی در فیلم اول یک 
کارگردان حضور پیدا می کنیم تلاش می کنیم تا یک اثر درجه یک 
خلق کنیم و از خیلی مسائل عبور می کنیم تا یک اثر خوب ساخته شود 
و در فیلم »روز ششم« نیز این اتفاق رخ داد و ما شاید یک فیلم خوب 
هستیم. بهاره افشاری نیز با اشاره به اینکه بازی در فیلم »روز ششم« را 
بسیار دوست دارد، گفت: قطعا در شرایط اقتصادی فعلی و با مشکلاتی 
که وجود دارد سینما رفتن اولویت خیلی از افراد نیست و اینکه امروز 
کسانی مثل شما برای تماشای فیلم به سالن سینما می آیند بسیار 
ارزشمند است. مصطفی زمانی بازیگر دیگر فیلم نیز بیان داشت: سالها 
پیش که برای بازیگری تست می دادم و به دفاتر مختلف می رفتم روزی 
به دفتری رفتم که قرار بود حجت قاسم زاده اصل تست بگیرد و برای 
یک فیلم بازیگر انتخاب کند. من در آن تست پذیرفته شدم و حتی 
قاسم زاده اصل به من گفت اگر اجازه انتخاب داشتم قطعا تو را انتخاب 
می کردم اما مجبورم از بازیگران شناخته شده و حرفه ای استفاده کنم 
اما مطمئنم که تو بازیگر خوبی می شوی. آن ماجرا گذشت و امروز 
بعد از 17 سال ما باهم در یک فیلم همکاری کردیم. در این مراسم 
محسن مسافرچی پخش کننده و مهدی حسینی نیا ، بهرام ابراهیمی، 
نیلوفر کوخانی بازیگران دیگر این در مراسم حضور داشتند و طی سخنان 
کوتاهی از مردم برای حضور در تماشای فیلم »روز ششم« تشکر کردند.

نوشتاری از کامیار عابدی

نسل های جدید ، مجله های جدید
بخش فرهنگی - کامیار عابدی در نوشتاری به بررسی جریان رو به 

رشد مجله های ادبی و فرهنگی در سال های اخیر پرداخته است.
این پژوهشگر و منتقد ادبی در یادداشتی که در اختیار ایسنا قرار داده، 

به انتشار مجله های ادبی و فرهنگی در سال های اخیر پرداخته است.
در متن این یادداشت آمده است: »نضُج و رشد فضای مجازی که از دهه 
1۳۸۰ در کشورمان آغاز شد، هم ویژگی های مثبت و هم ویژگی های 
ادبیات  حوزه  در  فضا  این  مثبت  ویژگی های  از  یکی  داشت؛  منفی 
و فرهنگ و هنر آن بود که به گسترش آگاهی های پایه و نشر آرای 
علاقه مندان در هر سطحی از دانایی و توانایی انجامید. به اصطلاح امروز، 
فضای مجازی »درسرعتِ اطلاع رسانی حرف اول را می زند«. در مقابل، 
به طبع، این نکته به نوعی بحران ارزش های ادبی و هنری و فرهنگی 
در میان مخاطبان نیز دامن زده است. در واقع، نسبیت اندیشی بی حد 
و حصر و تاثیرگذاری لحظه ای سبب شده که وظیفه تعالی اندیشی و 
فرازجویی که در ذات فرهنگ مستتر است، کمتر به یاد آورده شود. 
بدبختانه در کنار این ویژگی، رنج ها و دشواری های اجتماعی و اقتصادی 
و سیاسی هم زیست ادبی و هنری را با مخاطره های جدی و وسیعی 
روبه رو کرده است: کم می خوانیم، کم می اندیشیم و به گذران دقیقه ها 
در فضای مجازی خو کرده ایم. از این رو اغلب غافلیم که شمارگان کتاب 
سال به سال در حال پایین آمدن است. با این همه، مایلم نیمه پر لیوان 
را هم ببینم. دست کم در حوزه ترجمه آثار ادبی و فکری و تاریخی و 
هنری جهان به نظرم تنوع و تعداد کتاب های منتشر شده در هر سال در 
حد بسیار قابل توجهی است این گونه متون ترجمه شده بخش وسیعی 
از کتابفروشی ها را به خود اختصاص داده است. البته، امیدواری ما نسبت 
به این نهضت طبیعی ترجمه در ایران در دهه های نخست سده بیست 
و یکم میلادی هنگامی کامل خواهد شد که در آینده ای نه چندان دور با 

گسترش جریان سالم و خردمندانه تالیف تکمیل شود.
علاوه بر این، یک نکته مثبت دیگر در سال های منتهی به پایان دهه 
فضای  به  فرهنگ  حوزه  در  جدید  مجله های  ورود  شمسی،   1۳۹۰
انتشارات ایران است. این مجل  ها از نیاز نسل جدیدی در ایران حکایت 
می کند که از فضای مجازی کسب اطلاع می کند اما برای مواد و مطالب 
خواندنی و اندیشه برانگیز و علمی به قلمرو مطالعه کاغذی دلبسته است. 
نکته جالب توجه این است که اغلب سردبیران این مجله ها ،که گاه 
صاحب امتیاز مجله هم هستند و گاه نه، متولد اواخر دهه 1۳۵۰ و 
دهه 1۳۶۰ هستند. یعنی کسانی که بیش از نسل های قبل از خود 
در معرض استفاده از فضای مجازی بوده اند. به نام چند نمونه از این 
نشریه ها اشاره می کنم: »دیلمان« )مهدی بازرگانی(، »وزن دنیا« )پوریا 
سوری(، »فرهنگ بان« )محمدرضا هاشمی پور(، »نگاه آفتاب« )مریم 
موسوی(، »طبل/پوشه« )مهسا طهرانی(، »تجربه« )دوره جدید: پژمان 
موسوی(، »قلمیاران« )آذر ارکانی(، »جُنگ هنرمِس« )مجتبی احمدی(، 
»آنگاه« )آرش تنهایی(، »سیاه مشق« )سیروس ممبینی(، »رازان« ) لیلا 
خوانساری(، »ثانیه« )عقابِ علی احمدی(، »سان« )آرش صادق بیگی(، 
»آگاهی نو« )محمد قوچانی(، »استارآباد« )علی بایزیدی(، »برگ هنر« 

)اقبال معتضدی(، »مامطیر«)حسن اکبریان طبری(.
تصور می کنم آرزوی همه اهل ادبیات و فرهنگ و هنر آن است که 
مجله هایی از این دست بتوانند در کنار مجله های قدیم تر با انتشار دیرپا 

در آینده فرهنگی این مرز و بوم نقشی ماندنی بر عهده گیرند.

نمایش »قهرمان« 
در جشنواره سینمای فرانسه 

بخش فرهنگی - فیلم »قهرمان« به کارگردانی اصغر فرهادی یکی از 
1۹ فیلمی است که در سیزدهمین جشنواره سینمای فرانسه در کشور 
برزیل به نمایش گذاشته می شود. به گزارش ایسنا، ساخته اصغر فرهادی 
در سیزدهمین جشنواره سینمای فرانسه واریلوکس که از تاریخ ۲1 ژوئن 
تا ۶ جولای )۳1 خرداد تا 1۵ تیر ماه( در کشور برزیل برگزار می شود در 
کنار 17 فیلم بلند و دو اثر کلاسیک به نمایش گذاشته می شود. در کنار 
فیلم »قهرمان« آثاری از کارگردانی چون »فرانسوا اوزون«، »لوئی گارل«، 

»اودری دیوان« و »سدریک کلاپیش« نیز به روی پرده خواهند رفت.
»قهرمان« که سال گذشته جایزه بزرگ جشنواره فیلم کن را در اولین 
نمایش جهانی خود کسب کرد، نماینده سینمای ایران در شاخه بهترین 
فیلم بین المللی اسکار ۲۰۲۲ نیز بود و به فهرست نامزدهای اولیه  این 
شاخه شامل 1۵ فیلم راه یافت. فیلم فرهادی تاکنون بیش از دو میلیون 
دلار در کشورهای مختلف فروخته و فرانسه با 1.۵ میلیون دلار و ایتالیا 

با ۵۰۰ هزار دلار بهترین بازارهای خارجی این فیلم بوده اند.
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فیلم سیمرغ دار رضا عطاران هم توقیف شده!؟
بخش فرهنگی - در روزگاری که فهرست فیلم های توقیفی و مشکل دار 
پروانه  شورای  از  »مثبت«  خروجی  و  می شود  سنگین تر  روز  هر  سینما 
نمایش با قطره چکان بیرون می آید، علاوه بر کارگردان ها باید از بازیگرانی 

نام برد که نتیجه کار و هنرشان اسیر خاک کمد مدیران 
به  بازیگرانی که تعداد فیلم های توقیفی آن ها رو  می شود؛ 
بازیگران سینما  بین  ایسنا،   در  به گزارش  است.  افزایش 
توقیفی  فیلم  یک  دست کم  که  هستند  زیادی  چهره های 
دارند مثل لیلا حاتمی )قاتل و وحشی(، امین حیایی )قاتل و 
وحشی(، فاطمه معتمدآریا )صد سال به این سال ها(، مریلا 
زارعی )خرس و گزارش یک جشن(، پرویز پرستویی )خرس 
و صد سال به این سال ها(، رضا کیانیان )گزارش یک جشن 
و صد سال به این سال ها(، طناز طباطبایی )ارادتمند؛ نازنین، 
بهاره و تینا و گزارش یک جشن(، نیکی کریمی )خیابان های 
آرام( و اخیرا ترانه علیدوستی، نوید محمدزاده، پیمان معادی 
گفت  می توان  تقریبا  اسامی  این  میان  در  لیلا(.  )برادران 
هستند  رکورددار  معتمدآریا  فاطمه  و  پرستویی  پرویز  که 
با توقیف فیلم هایشان  و در طول دوران کاری  خود بیشتر 
مواجه شده اند و حالا به نظر می رسد رضا عطاران را هم که 
را  فیلم فروش آن  در سال های گذشته، حضورش در یک 

تضمین می کرد باید به این اسامی اضافه کرد.
سال 1۳۹۹ و در بحبوحه شیوع کرونا رضا عطاران دو فیلم »شیشلیک« 
روح الله  کارگردانی  به  را  »روشن«  و  مهدویان  محمدحسین  کارگردانی  به 
حجازی در سی ونهمین جشنواره فیلم فجر داشت؛ اولی یک فیلم کمدی 
و دومی یک فیلم اجتماعی، اما گویا »روشن« که سیمرغ بلورین بهترین 

بازیگر نقش اول مرد را برای عطاران به همراه آورد وارد فهرست توقیفی ها 
شده است.

رضا عطاران در این دو فیلم بویژه در »روشن« نقشی متفاوت داشت و بایگانی 

شدن آن ها در حالی مطرح است که »شیشلیک« در دولت دوازدهم پروانه 
نمایش گرفته بود. پیگیری های ایسنا حاکی از این است که در جلسه های 
مدیران سینمایی از چند فیلم نام برده می شود که بایگانی شده و مشکل 
نمایش آن ها صرفا با حذف چند سکانس برطرف نمی شود چرا که کلیت این 
فیلم ها از دید مسئولان فعلی به دلایلی همچون تلخ بودن، تشبیه مشکلات 

کشور به بعضی کشورهای خاص و همچنین مسائل سیاسی و جغرافیایی، 
مسئله دار است و قابل نمایش نیستند.  

اقدامی  در  سینمایی  سازمان  که  لیلا«  »برادران  فیلم  جز  به  بین  این  در 
قابل تأمل به طور رسمی توقیف آن را اعلام کرد، درباره باقی 
پروانه  دریافت  متقاضی  یا  اکران  منتظرِ  مجوزدارِ  فیلم های 
نمایش، صرفا اطلاعاتی در دست است که یا در گفت وگوهای 
صحبت های  از  یا  شده  مطرح  فیلم ها  صاحبان  با  احتمالی 
برخی مدیران درز کرده است. اما نکته جالب توجه، بعضی 
دارند  تاکید  است که  متناقض مسئولان سینمایی  اظهارات 
اکران  برای  مانع  ایجاد  و  توقیف  پی  در  سینمایی  سازمان 
فیلم ها نیست اما در عمل اجازه ی اکران آن ها صادر نمی شود، 
حتی آن هایی که از دولت قبل پروانه نمایش دارند مثل »چپ، 

راست« و »شیشلیک«. 
از زمانی که مدیران جدید در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
این سوال مطرح شد که  و سازمان سینمایی مستقر شدند 
دولت سیزدهم شکسته  در  توقیفی  فیلم های  کمد  قفل  آیا 
می شود!؟ در آن مقطع نام فیلم های »کاناپه« کیانوش عیاری، 
»صد سال به این سال ها« سامان مقدم، »خیابان های آرام« 
یک  »گزارش  و  معصومی  خسرو  »خرس«  تبریزی،  کمال 
جشن« ابراهیم حاتمی کیا که از گذشته به جا مانده بودند، بیشتر مطرح بود،  
اما نه تنها مشکل این فیلم ها حل نشد بلکه پروانه برخی فیلم های مجوزدار 
هم لغو شده و بعضی هم که در انتظار مجوز بودند مثل »خرس« و »قصیده 
گاو سفید« قاچاق شدند و بدون اکران عمومی در کشور، سر از سایت های 

اینترنتی و کانال های تلگرامی درآوردند!  

سالم سازی نمایش خانگی در توان صداوسیما یا وزارت ارشاد نیست، قوه قضاییه ورود کند
بخش فرهنگی - آنچه این روزها شبکه نمایش خانگی را با حاشیه  های جدی 
مواجه کرده است، شائبه ی پخش بدون مجوز چند اثر است که این اقدام از سوی 
پلتفرم ها در نوع خود بی سابقه به حساب می آید. آیا بازوی قدرت صاحبان این رسانه 
را از داشتن مجوز نیز بی نیاز کرده است؟ چنین اقدامی با کدامین پشتوانه  ی قضایی 

و حقوقی صورت می گیرد؟
به گزارش خبرنگار ایلنا، پخش بدون مجوز آثار نمایشی به عنوان یک پدیده ی تازه  
را می توان محصولِ اختلافات عمیق میان ساترا و وزارت ارشاد دانست. اختلافاتی که 

ریشه دواندن آن در بدنه ی سینمای کشور؛ جلوی نظارت و قانونمداری 
در بخش نمایش خانگی را گرفته و علاوه بر این؛ شائبه ی وجود پول های 
کثیف در پروسه ساخت آثار که تنها یکی از حواشی آن دستمزدهای 
بالای عوامل سریال های شبکه نمایش خانگی است، را قوت بیشتری 

بخشیده است.
رغم  به  به صداوسیما  نمایش خانگی  مدیریت شبکه  انتقال  زمان  در 
مخالفت های بسیار جدی از سوی قشر عظیمی از سینماگران، یکی از 
معدود نکات مثبتی که باعث شد تعدادی از سینماگران از این نقل و 
انتقال استقبال کنند،  احتمال مدیریت قدرتمند سازمان صداوسیما و 
نظارت آن بر هم بر محتوا و هم درآمدزایی پلتفرم ها بود اما امروز با 
گذشت حدود دو سال، نه تنها از توان نظارتی بر پلتفرم ها خبری نیست 
بلکه به نظر می رسد آنها صاحب قدرتی شده اند که می توانند به راحتی 
درباره همه چیز از تولید تا پخش آثار به تنهایی تصمیم گیری کنند و 

درنهایت هم به جایی پاسخگو نباشند.
امروز همچنین انتقاد و اعتراض به دستمزدهای نجومی شبکه نمایش 
خانگی به قوت خود باقی ست و این اتفاق که کلیت اقتصاد سینمای ایران 
را تحت الشعاع خود قرار داده، تنها یکی از جنبه های منفیِ قدرت گرفتن 

این رسانه است. اما آنچه این روزها شبکه نمایش خانگی را با حاشیه  های جدی 
مواجه کرده است، شائبه ی پخش بدون مجوز چند اثر است که این اقدام از سوی 
پلتفرم ها در نوع خود بی سابقه به حساب می آید. آیا بازوی قدرت صاحبان این رسانه 
را از داشتن مجوز نیز بی نیاز کرده است؟ چنین اقدامی با کدامین پشتوانه  ی قضایی 

و حقوقی صورت می گیرد؟
اگر پلتفرم های اینترنتی پخش بدون مجوز را اقدامی قانونی می دانند، لازم است 
از منظر قانون به این مسئله نگاه کنیم تا مشخص شود که آیا این اقدام می تواند 

پشتوانه ی قانونی داشته باشد یا خیر.
در گفتگو با یک منبع آگاه در خانه سینما، به این نتیجه رسیدیم که روند انتقال 
نظارت بر محتوای شبکه نمایش خانگی به صداوسیما در بستر  قانونی شکل نگرفته 
و البته قانون مشخصی هم برای انتشار محتواهای نمایشی در بستر فضای مجازی 
وجود ندارد. به اعتقاد این فرد آگاه، امروز تنها ساترا توانسته تا حدی با همراهی و 
همکاری نهادهای قانونگذار به فعالیت های خود وجهه ای قانونی دهد و در واقع تنها 

نهادی است که باید پاسخگوی اتفاقات رخ داده، در رسانه اش باشد.
پس از شکل گیری ساترا؛ بسیاری به عدم قانونی بودن شکل گیری این نهاد و نظارت 
آن بر شبکه نمایش خانگی تأکید داشتند و به نظر می رسد همچنان مصوبه ای قانونی 
درباره وظایف تعریف شده برای این سازمان وجود ندارد اما پس از تخصیص بودجه ای 
از سوی مجلس شورای اسلامی،  این سازمان به نوعی وجهه ای قانونی گرفت و به نظر 
می رسد که امروز ساترا اختیارات لازم برای نظارت بر شبکه نمایش خانگی را دارد و 
حتی می تواند برای لغو مجوز پلتفرم ها اقدام کند اما نکته عجیب؛ بی توجهی سازمان 
تنظیم مقررات صوت و تصویر فراگیر به شبکه نمایش خانگی در سال جاری است 
و از طرفی تخصیص بودجه به نهادی ناظر؛ خود اقدامی پرسش برانگیز است که نیاز 

به تحلیل و بررسی دارد.
درنهایت اختیارات واگذار شده به ساترا قطعاً مسئولیت این نهاد در قبال تخلفات 
صورت گرفته را دو چندان می کند که تخطی از آن می تواند عدم توانایی در اداره این 
رسانه را مورد تأکید قرار دهد. به اعتقاد یک حقوق دان؛ امروز ساترا با وجود اقدامات 
ناموجه در جهت تصاحب شبکه نمایش خانگی؛ تنها نهاد مسئولی است که باید 

نسبت به تخلفات صورت گرفته در شبکه نمایش خانگی پاسخگو باشد.
در گفتگو با روح الله رهبرپور )کارشناس حقوقی و رئیس کمیسیون قوانین و مقررات 
انجمن تجارت الکترونیکی اتاق بازرگانی( و سیدامیر سیدزاده )تهیه کننده سینما و 
تلویزیون( اختیارات و اقدامات ساترا از مناظر قانونی و شائبه وجود پول های کثیف در 

بخش نمایش خانگی را به بحث گذاشتیم که در ادامه می خوانید:
روح الله رهبرپور:

اختیارات تنظیم گری یک نهاد با یک جمله در قانون بودجه حل نمی شود
روح الله رهبرپور )کارشناس حقوقی و رئیس کمیسیون قوانین و مقررات انجمن 
تجارت الکترونیکی اتاق بازرگانی( اعتقاد دارد که پلتفرم ها تنها موظف به اخذ مجوز 

تولید و انتشار از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی هستند و نه بیشتر.
این کارشناس حقوقی در پاسخ به سوال که پخش سریال  در شبکه نمایش خانگی 
ناظر، چگونه شدنی است،  نهاد  به عنوان  از سوی ساترا  آنهم بدون صدور مجوز 
می گوید: چالش بزرگ تنظیم گری صوت و تصویر در فضای مجازی چند سالی است 
که گریبان این صنعت را گرفته و نتیجه ای جز دلسردی و ناامیدی بازیگران این حوزه 
نداشته است. متاسفانه ساترا به عنوان یک نهاد خودخوانده تنظیم گر چالش های 
زیادی را در تولید و انتشار محتوای فیلم و سریال پلتفرم های آنلاین ایجاد کرده 
است. از طرفی وزارت ارشاد بر اساس قوانین موجود ازجمله »قانون اهداف و وظایف 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی« و مقررات مصوب این نهاد مثل »دستورالعمل صدور 
نمایش فیلم« به عنوان تنها متولی صدور مجوز و نظارت بر محتوای هنری و فرهنگی 
از جمله فیلم و سریال شناخته می شود و هیچ نهاد دیگری نمی تواند بر این حوزه 

نظارت داشته باشد.
به اعتقاد رهبرپور؛ نهاد صداوسیما در قانون اساسی و حتی اساسنامه خود وظیفه 
مدیریت و نظارت بر رادیو و تلویزیون را برعهده داشته و از لحاظ قانونی حق ورود به 

محتواهای فیلم و سریال خارج از رادیو و تلویزیون را ندارد.
وی می گوید: ساترا به عنوان نهاد زیرمجموعه صداوسیما برای حل معضل  عدم 
مشروعیت خود به »قانون بودجه« متوسل شده و با یک جمله سعی در حل معضل 
مشروعیت قانونی خود داشته است. اما باید توجه داشت که ساختار قانونی و حدود 

وظایف و اختیارات تنظیم گری یک نهاد با یک جمله و آن هم در قانون بودجه حل 
نمی شود. نبود چارچوب قانونی )مصوب مجلس شورای اسلامی( برای فعالیت ساترا 
موجب شده تا این نهاد برخوردهای سلیقه ای و موردی داشته باشد. سازندگان فیلم 
و سریال هم اکنون در دو راهی نظارت وزارت فرهنگ که مبنای قانونی داشته و 
ساترا که ساختار قانونی مشخصی ندارد سردرگم مانده اند. نظارت ساترا و صدور مجوز 
نیازمند وجود قانون موسس و اساسنامه است که متاسفانه ساترا هیچکدام از آن ها 
را ندارد. وقتی چارچوب قانونی مشخصی برای فعالیت یک نهاد وجود نداشته باشد، 

امکان اعتراض به تصمیمات آن نهاد نیز فراهم نیست و کسب و کارها در هر صورت 
باید از دستورات بدون چارچوب ساترا تبعیت کنند.

رئیس کمیسیون قوانین و مقررات انجمن تجارت الکترونیکی اتاق بازرگانی می افزاید: 
در حال حاضر و بر اساس قوانین فعلی، پلتفرم ها تنها موظف به اخذ مجوز تولید 
و انتشار از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی هستند. متاسفانه در چند روز گذشته 
معاونت حقوقی وزارت ارشاد با شانه خالی کردن از وظیفه قانونی خود، نظارت بر 
محتوای فیلم و سریال را در حوزه اختیارات ساترا دانسته است. وزارت ارشاد در دولت 
قبل با وجود انتقادات فراوان حمایت های مناسبی را از فیلم و سریال فضای مجازی 

به عمل آورده بود.
وی در پاسخ به پرسش که در چنین فضایی پخش سریال ها در بستر پلتفرم ها اصولا 
در چه صورت می تواند غیرقانونی تلقی شود و آیا پرداختن به موضوعات خاص یا 
ورود به خط قرمزها می تواند این اقدام را غیرقانونی تلقی کند، می گوید: موارد و 
مصادیق محتوای غیر قانونی در آیین نامه ها و دستورالعمل های وزارت ارشاد مشخص 
شده و صدور مجوز یا حذف محتوا توسط آن ضوابط صورت می گیرد. در مورد 
اتفاقاتی که در سریال  »کلیله و دمنه« و امثال آن رخ داد، ذکر این نکته ضروری 
است که ممکن است انتشار برخی از محتواها در این آثار برای برخی از گروه های 
سنی مناسب نباشد. برای رفع این مشکل باید به سمت درجه بندی سنی فیلم ها 
برویم. متاسفانه نظام درجه بندی سنی محتواهای فیلم و سریال در نظام حقوقی 
ایران تبیین نشده است. شورای درجه بندی سنی فیلم های سینمایی و دستورالعمل 
مربوط به آن نیز سال گذشته به دستور دیوان منحل شد. ساترا در سال گذشته 
پیش نویسی برای این موضوع تهیه کرده بود اما در حال حاضر هیچ ضابطه و معیاری 
برای نحوه تقسیم بندی محتوا وجود ندارد. بنابراین اگر محتوایی نامناسب با برخی 
از رده های سنی پخش می شود، بیش از هر چیز ناشی از نظارت های بدون مبنای 
ساترا و عدم نظارت دقیق بر مبنای مقررات موجود توسط وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی است. باید توجه داشت که سازندگان فیلم و سریال با وجود تاکید بر مناسب 
بودن محتوا برای رده سنی خاص، نباید قربانی کشمکش های نظارتی میان نهادهای 
حاکمیتی شوند و به واسطه ضعف ساختارهای قانونی محاکمه شوند. وی تاکید 
دارد که؛ پرداختن به موضوعات ممنوعه تنها عامل غیرقانونی تلقی شدن یک محتوا 
نیست. عدم رعایت قوانین کپی رایت از دیگر مصادیقی است که محتوای یک فیلم و 
سریال غیر قانونی تلقی می شود.  رهبرپور درباره اختیارات رئیس ساترا برای ورود به 
تخلفات دو پلتفرم فیلیمو و نماوا و احتمال توقیف آنها نیز می گوید: مشکل از جایی 
شروع شد که صداوسیما به عنوان یک تولیدکننده فیلم و سریال و مالک پلتفرم 
اینترنتی به تنظیم گری عرصه صوت و تصویر اقدام کرد. نهادی که به عنوان تنظیم گر 
یک حوزه مشخص می شود، به هیچ عنوان نباید در همان حوزه فعالیت داشته باشد 
و این امر از بدیهیات تنظیم گری و نظارت است. در هیچ جامعه ای، تحقق رفتار 
عادلانه و منصفانه از یک نهاد که خود ذینفع نظارت است و در فرایند صدور مجوز 
و نظارت نقش دارد، انتظار معقولی نیست. جالب اینجاست که صداوسیما که خود 
مالک پلتفرم های اینترنتی است، پلتفرم های اینترنتی دیگر را تهدید به فیلترینگ 
و توقیف می کند. تاکید دوباره بر این نکته ضروری است که نظارت ساترا بر حوزه 
صوت و تصویر هیچ ساختار و رویه قانونی نداشته و دستور به توقیف این دو پلتفرم 

نیز وجاهت قانونی ندارد.
وی می افزاید: بر اساس مقررات وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در صورت وجود 
محتوای ممنوعه در یک فیلم یا سریال نهایتا می توان از ادامه انتشار آن فیلم یا سریال 
جلوگیری به عمل آورد. دستور به توقیف یا فیلتر یک پلتفرم بر اساس قوانین حاکم 
مثل قانون جرائم رایانه ای نیازمند دستور قضایی است و ساترا نمی تواند به این حوزه 
ورود پیدا کند. وقتی می گوییم نظارت ساترا چارچوب مشخص قانونی ندارد، دقیقا از 

این دست تصمیمات صحبت می کنیم.
آیا پدیده ی پولشویی در شبکه  نمایش خانگی در جریان است و در اینصورت چگونه 
می توان از منظر قانون به این مسئله رسیدگی کرد،  این کارشناس حقوقی در پاسخ 
به این سوال می گوید: متاسفانه این نگاه به صنعت فیلم و سریال ناشی از ناآگاهی 
برخی از افراد به حوزه پلتفرم های انتشار فیلم و سریال است و مشخص نیست چه 
اهدافی در پس بیان آن وجود دارد. مواردی از این دست مثل پولشویی در یکی از 
سریال های نمایش خانگی وجود داشت که اصلا توسط پلتفرم های اینترنتی پخش 
نشده بود. برای آگاهی بیشتر این افراد با این فضا بهتر است نگاهی به نمونه های 

مشابه خارجی مثل Netflix انداخت که با حجم زیادی از سرمایه گذاری روی فیلم 
و سریال به عنوان غول های صنعت فیلم و سریال شناخته می شوند. مسلما این افراد 
پیش از رسانه ای کردن این مباحث باید این موضوعات را در مراجع قضایی به اثبات 
برسانند نه انکه با اهداف نامشخص به پلتفرم های اینترنتی افترا ببندند. در شرایطی 
که باید با حمایت از این پلتفرم ها به دنبال توسعه منطقه ای و جهانی و گسترش 
فرهنگ و هنر ایران بود، چنین ادعاهای بدون پایه و اساس بیش از پیش صنعت فیلم 

و سریال ایران را با چالش جدی روبرو می کند.
وی همچنین درباره کارزارهایی که در اعتراض به محتوای ارائه شده در 
شبکه نمایش خانگی به راه افتاده و این موضوع که آیا می توانند محمل 
شکایت به مراجع قانونی باشند نیز می گوید: این کارزارها پیش از هر چیز 
باید به این نکته توجه کنند که طرح شکایت در مراجع قضایی نیازمند 
وقوع جرم در بستر فیلم و سریال و انتشار محتوای مجرمانه است. باز هم 
باید تاکید می کنم که انتشار برخی محتواها که ممکن است برای برخی 
گروه های سنی مناسب نباشد به معنای مجرمانه بودن محتوای انتشاریافته 
نیست. علاوه بر آن اگر محتوایی نامناسب برای برخی گروه های سنی 
منتشر شده ناشی از ضعف ساختارهای نظارتی و سردرگمی سازندگان 
و پلتفرم های اینترنتی برای پاسخگویی به نهادهای متعدد نظارتی است. 
به جای توسل به چنین اقداماتی بهتر است یک بار برای همیشه تکلیف 
نظارت بر پلتفرم های صوت و تصویر فراگیر مشخص شود؛ تنظیم گران 
خودخوانده که خود نیز به عنوان ذینفع نظارت شناخته می شوند، حذف 

شده و این نظارت ها برعهده مراجع قانونی صالح قرار گیرد.
سید امیر سیدزاده: 

بودجه سریال های شبکه نمایش خانگی منطق اقتصادی ندارد
سیدامیر سیدزاده )تهیه کننده سینما( از هرج و مرجی انتقاد می کند 
که بر شبکه ی نمایش خانگی حاکم است. او می گوید: پیش تر هم گفته ام، حتی 
زمانی که وزارت ارشاد مسئول نظارت بر محتوای شبکه نمایش خانگی بود، تأکید 
داشتم که اگر سازمان سینمایی و حالا صداوسیما ساز و کار قانونی و راهکاری برای 
مسائل و معضلات پیش بینی شده نداشته باشد، به این هرج و مرج خواهیم رسید. 
من دو سال پیش این هشدار را داده بودم. با آمدن آقای مقیسه به عنوان رئیس 
ساترا امیدوار شدیم که اتفاقات خوبی در این زمینه رخ می دهد اما متأسفانه عملًا 
هیچ اتفاقی رخ نداده چراکه ما هنوز نه در حوزه صدور مجوز شاهد شکل گیری 
ساز و کاری مشخص هستیم و نه در حوزه صدور پروانه نمایش این اتفاق رخ داده 
است. هنوز پس از مدت ها هیچ تمهیدی برای مقابله با هرج و مرج شکل گرفته 
اندیشیده نشده و تحلیل من بر این است که قدرتی در پشت پرده وجود دارد که 
اجازه نمی دهد این اتفاف رخ دهد. او با زیر سوال بردن بستر صدور مجوز در شبکه  
نمایش خانگی، بر وجود جریانی در پشت پرده تاکید کرده و می گوید: طی چند 
ماهی که نظارت بر محتوای شبکه نمایش خانگی برعهده صداوسیما بوده اصلًا 
مشخص نیست که مجوزهای ساخت و پخش از سوی چه نهادی صادر شده و 
تعداد انگشت شماری از سریال ها در این مدت با مجوز ساترا به نمایش رسیده اند. 
اگر نهادی برای صدور پروانه ساخت و نمایش بسیاری از آثار پخش شده در شبکه 
نمایش خانگی وجود ندارد، باید مشخص شود که مجوزها از سوی چه نهاد یا 
سازمانی صادر می شوند. وقتی هیچ چیز مشخص نیست منطقی ترین نتیجه گیری 

این است که قدرتی در پشت پرده این جریان را هدایت می کند.
او بر فساد مالی در بستر شبکه نمایش خانگی تاکید دارد و می گوید: برای همه 
مشخص است که قدرت از داشتن پول منشعب می شود و وقتی که قدرت ایجاد 
شد، باید منتظر پر رنگ شدن فساد باشیم و فساد قطعاً بی قانونی را در پی دارد 
و اصلًا لازمه وجود فساد کنار زدن قانون است. با وجود وزارت ارشاد و صداوسیما 
به عنوان دو نهاد نظارتی هیچ یک از پلتفرم ها خود را موظف به رعایت قانون 
نمی دانند و آنچه که از شواهد پیداست مافیای پشت پرده بسیار قوی تر از وزارت 
ارشاد و سازمان صداوسیما است. من و بسیاری از سینماگران بر این عقیده ایم که 
پول های کثیفی در این فضا وجود دارد و بسیاری از آثار از همین طریق ساخته 
می شوند. سالم سازی این فضا در توان صداوسیما یا وزارت ارشاد نیست، باید قوه 
قضاییه به این مسئله ورود کند، در غیر این صورت با مماشات قوه قضاییه باید 
به مجوزهایی که صادر  ساترا  دارد.  ادامه  این مسیر  که  باشیم  داشته  اطمینان 
می شود نظارت ندارد و توان نظارت بر پهنای باند یا نحوه درآمدزایی پلتفرم ها را 
هم ندارد. قطعاً برای نظارت بر این مسئله لازم است نهادهایی چون قوه قضاییه 
ورود کنند و در صورت وجود فساد جلوی ادامه فعالیت پلتفرم گرفته شود. اما 
پرسش مهم این است که چرا با وجود تخلفاتی که صورت گرفته و نشانه هایی 
که از وجود فساد در این سیستم به چشم می خورد، هیچکس برای مقابله با آن 
اقدام نمی کند؟ وی می افزاید: دلیل منطقی که می توان برای این انفعال پیدا کرد 
وجود یک قدرت پنهان است که نمی گذارد قانون به اجرا برسد و به نوعی هرج 
و مرج ایجاد کرده است. قاعدتاً در این شرایط افرادی ذی نفع هستند و از این 
انفعال حمایت می کنند. امروز شاهد هستیم برای ساخت یک سریال هزینه های 
گزافی می شود که به هیچ وجه این سرمایه گذاری و هزینه های صورت گرفته منطق 
اقتصادی ندارد و قرار نیست صاحبان آثار شاهد بازگشت سرمایه باشند. در واقع 
این حجم از سرمایه گذاری تنها نوعی نمایش قدرت است و اتفاقاً در این مورد آنچه 
که مهم تر از پول است قدرتنمایی است.  سیدزاده با تاکید بر اینکه صداوسیما به 
شکلی غیرقانونی نظارت بر شبکه نمایش خانگی را از وزارت ارشاد گرفته چراکه 
هیچ مصوبه ای وجود ندارد و همچنان بین این دو نهاد اختلافاتی وجود دارد و به 
لحاظ قانونی هنوز این مشکل حل نشده است، می گوید: توجیهاتی مثل این مورد 
که آثار شبکه نمایش خانگی به استناد مجوزهای ساخت وزارت ارشاد به پخش 
می رسند را مطرح می کنند و صاحبان آثار مدعی هستند که مجوز صادر شده اما 
مربوط به همان زمان مدیریت وزارت ارشاد است و به همین دلیل در پخش این 
آثار تخلفی صورت نگرفته است. در این بین تعبیر نادرست از مفهوم آزادی بیان و 
از طرفی انتقاداتی که از سوی سینماگران به سخت گیری های صداوسیما و ساترا 
شده است، باعث شده تا ساترا برای جلوگیری از این انتقادات در بررسی محتوای 
آثار دست به مماشات بزند و سخت گیری هایش را کمتر کند تا سینماگران از 

عملکرد او رضایت داشته و این رسانه در این سازمان باقی بماند.


